
עצלן עובד פעמיים

חכמת הדורות

האגדה מספרת על שלושה אחים שעבדו במשך 
שנים אצל שלמה המלך. כשהלכו לביתם הציע להם 

שלמה לבחור בין משכורת 
שמנה ומכובדת לבין שלושה 
דברי חכמה. שני אחים לקחו 
את הכסף והאחד בחר חכמה, 
הוא קיבל משלמה שלוש עצות 
נפלאות שלבסוף הצילו את 
חייו והוא זכה גם בכסף של 

אחיו.

יש בחיים עצות שערכן לא 
חכמה  בפז. משפטי  יסולא 
מקדמונינו וחכמינו, וגם דברי 
וזקנות  זקנים  מפי  חכמה 
שעברו במסורת. אסור לזלזל 
בהן כמו שכתוב: "אל תבוז כי 

זקנה אימך".

ומדהים  חכם  משפט  יש 
ששמעתי בשם יהודיה מבוגרת 
ששמעה מאימה ואימה מאימה. 
היא רגילה לומר: "עצלן עובד 

פעמיים". אם אתה חושב לקצר את הדרך על ידי עצלות 
– דע לך שאתה גורם לעצמך טרחה כפולה.

זה דבר שכל כך נכון לכל כך הרבה תחומים בחיים, 
אבל נכון שבעתיים לעבודת הנפש. אם אתה לא רוצה 
לעבוד על עצמך ועל המידות שלך בגלל עצלות ואי 
נכונות להתאמץ – דע לך שאתה גוזר על עצמך סבל 

ומאמץ פי כמה וכמה.

הדבר בולט ביותר בעניין שלום הבית. ישנה סיבה 

מרכזית לגירושין של זוגות רבים מאוד: הם לא רוצים 
לעבוד, לא מוכנים להתאמץ. הם חושבים להיפטר 
מעול העבודה באמצעות הגירושין, אבל הם לא מבינים 
שהגירושין אינם פתרון הבעיה, אלא הם ההתחלה של 
בעיה גדולה הרבה יותר, ואת כל 
העבודה שהם לא רצו לעשות 
בסיבוב הראשון – הם ייאלצו, 
ירצו או לא ירצו, לעשות בסיבוב 

השני או השלישי.

תתפתו:  ואל  תטעו  אל 
האושר לא בא מאליו, הוא בא 
רק בעקבות עבודה, עבודה 
ויסודית,  עקבית  רצינית, 
בלי הנחות וקיצורי דרך. ומי 
משלם על חוסר העבודה? מי 
ייאלץ לעבוד לפחות פעמיים? 
בני הזוג, המשפחות, הילדים, 
הסביבה הקרובה, ופעמים רבות 
גם בני הזוג הבאים ובני הזוג 

של הילדים.

קמצן משלם פעמיים

דוגמה פשוטה ומצויה: מאוד 
מצוי שהקצר ביחסים נובע מקמצנות של הבעל. האישה 
רוצה נופש והוא חושב שהוא שר האוצר ורב איתה 
משיקולים תקציביים. נכון שצריכים להיות מחושב 
בחיים. אבל חכמינו מבטיחים שבזכות כבוד אשתו 
יזכה לברכה. כל אחד יודע שבשביל סיבה טובה מותר 
לפעמים לחרוג מהתקציב. אשתך והאושר שלה היא 
סיבה מספיק טובה ובסופו של דבר האושר שלך תלוי 
בזה. ולכן תיתן ביד רחבה ובלב שמח. ואל תיתן לה 

ואז תתבכיין כל הנופש על החלב שנשפך.

אבל הרבה פעמים הבעל מנסה לחסוך כאן אלף 
שקל וכאן אלפיים שקל, והעין שלו צרה בכל הוצאה של 
אשתו – ועם הזמן האישה נעשית ממורמרת, והאווירה 
בבית נעכרת, עד שזה מגיע לא אחת לפירוק החבילה 

לא עלינו.

ואז מה קורה? את כל הכסף שלא הוצאת על פינוקים 
קטנים שהיו משמחים אותה ומכניסים אור ושמחה 
ושכינה לבית – עכשיו שניכם מוציאים פי כמה וכמה 
על עורכי דין, על מזונות, על שכירות של שתי דירות, 
ועל טיפולים נפשיים יקרים מאוד לכם ולילדים... והלוואי 
שהנזק היה מסתכם בנזק הכלכלי בלבד. כולם מבינים 
היטב אילו ייסורי נפש מתלווים, וכולם יודעים שהנזק 

לילדים הוא בלתי הפיך.

זו רק המחשה קטנה ופשוטה לעצלן שעובד פעמיים 
ולקמצן שמשלם שבעתיים.

התורה מספרת לנו על אדם שמתחתן, ואחר כך שונא 
את אשתו רח"ל. והשנאה היא אש המציתה תהליך מסוכן. 
בגלל שהוא שונא אותה הוא מוציא עליה שם רע. הוא 
שופך את דמה של בת ישראל ברבים וגורם לסכסוך 
המוני בין שתי משפחות בעיר אחת. זה עלול לקרוע 
את כל העיר לשני מחנות. אומרת התורה שצריכים 

להוציא אותו אל שער עירו ולייסר אותו.

אומר רש"י שאם הוא שונא אותה סופו שיוציא עליה 
שם רע. אם כן יש לשאול. הרי שנאה ואהבה הם רגשות. 
לכאורה זה לא בשליטתו, יוצא שכל התהליך הזה 
שסופו בייסורים אינו בשליטת האדם – אז מה רוצה 

ממנו התורה?

אלא שאת זה בעצמו רוצה התורה ללמד. הכול תלוי 
בעבודה, גם האהבה שלך לאשתך. האהבה והשנאה 
ביד האדם. יש לך מצווה לאהוב כל יהודי, ואם התורה 
מְצַוָּה זה אומר שיש לך הכוח לקיים זאת. כל שכן שעליך 
לאהוב את אשתך, כלומר, לעשות מעשים אקטיביים 
במחשבה ודיבור ומעשה שיעוררו את האהבה, שיחברו 

ביניכם, שיגרמו לכם להיות כאיש אחד בלב אחד.
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תתפתו: האושר לא 
בא מאליו, הוא בא 
רק בעקבות עבודה, 

עבודה רצינית, 
עקבית ויסודית, בלי 
הנחות וקיצורי דרך.
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הפרשה לאורו של
הנחל נובע

אדם לעמל יולד

מי מכל אחד מאיתנו לא רוצה חיים שלווים, שהולכים 
חלק, ללא קשיים מיותרים וודאי ללא מצבים שמתנפצים 

לנו בחיים.

אלא שהחיים לא תמיד כאלה מחייכים... "אדם לעמל 
יולד קצר ימים ושבע רוגז", כל אחד מאיתנו יש לו חלומות 
ותוכניות בשלל תחומים כל אחד לפי עיסוקיו וכדו', אלא 
שתמיד לא הכל "לפי התוכניות", מציאות זו משליכה על 
כל תחומי החיים, עם זה ברוחניות אדם הרוצה לזכות 
להתקדם בתורה, בתפילה, בתיקון המידות, ובקרבת 
אלוהים יותר ויותר. והן בגשמיות במושגים כמו בריאות, 
פרנסה, זיווגים, שלום בית, ומה לא. ושאלת השאלות 
היא למה זה קורה, ובעיקר מה הפתרון אם יש בכלל 
למציאות הלא כל כך נעימה שכל אחד מאיתנו מתמודד 

איתה באופן שכך נגזר עליו.

זה אין ספק, ויסוד ברור הוא: שהשם יתברך טוב 
ומטיב... והרבה יותר ממה שהעגל/ הבריות רוצות לינוק/ 
לקבל הש"י רוצה רק ורק לתת ולפנק את כל אחד 

מאיתנו בכל מה שהוא צריך.

אלא שיחד עם זה יודע הש"י שאין דבר שיותר יזיק לנו 
מאשר הריחוק ממנו.... ההרגשה שאנו יש לנו איזשהו 
מציאות בלעדית, הרגשת של ישות שמוגדרת בפסוק 

"ורם לבבך ושכחת את ה' אלוקיך"...

דבר זה הוא הנזק הגדול ביותר שיכול להיות לכל 

בן אדם כאן עלי אדמות, והוא מחטיא את כל מטרת 
הבריאה... ולא עוד שדווקא בגלל מצב זה של ישות 
וגאות שהיא הגורמת העיקרית לריחוק מהש"י עד כדי 
שנאמר עליו "אין אני והוא יכולים לדור בכפיפה אחת" 
"וכאילו דוחק רגלי השכינה"...וממילא כתוצאה ישירה 
נוצר מצב אצל האדם שתכוניותיו משתבשות... שרוצה 
דברים ולא מקבל... שמסתובב כאן בעולם מתוסכל וחש 

חוסר וחלל כל אחד בתחום ובהשגה שלו... 

אין זה כנקמה מהבורא או כעונש חלילא, אלא כסיבה 
ותוצאה ישירה מהריחוק של האדם מהבורא! דווקא 
על ידי חוסר מודעותו במציאות של הבורא ובאפסיות 
של עצמו. וכהגדרת השורש של הבעיה כך מהירות 
מציאת הפתרון! "אין הדין נמתק אלא בשרשו"... אדרבה 
תשחרר... "בטל רצונך מפני רצונו"... תחזור לשורש 
תשלים ותאמין שכל המציאות שסובבת אותך כולל כל 
פרטיה היא המציאות הכי מושלמת שיכול להיות לך, 
כי הרי לא יכול להיות אחרת אם זוהי המציאות שה' 

שם אותך אז וודאי אין דבר יותר טוב מזה.

ובלשון רביה"ק "תאמין שכל ה"שלא כסדר" הוא 
"כסדר"... תשלים... תתבטל... פעולה זו תחזיר אותך הכי 
קרוב שאפשר להש"י שהוא שורש כל השפע... פעולה 
לו זו היא "היחידה" שתבטיח לך את מילוי כל משאלותיך 
כראוי במהירות הנכונה והמדויקת לטובתך!!! זה סוד 
של הצלחת המלחמה כאן בזה העולם, הן במלחמה 
הגשמית והן במלחמה הרוחנית כל אחד באשר הוא   

]מיוסד על פי תורה פב חב ליקוטי מוהר"ן[.

פנינים חסידות ברסלב

פַּעַם אַחַת לִבְנוֹ ר' יִצְחָק זַ"ל מִטּוּלְטְשִׁין שֶׁלֹּא 
יִסַּע לְאֶרֶץ יִשְֹרָאֵל לָדוּר שָׁם בִּקְבִיעוּת עַד שֶׁיִּהְיֶה 
בֶּן שִׁשִּׁים שָׁנָה )וְהַמּוּבָן הָיָה מִדְּבָרָיו הַקְּדוֹשִׁים שֶׁאַף 
עַל פִּי שֶׁיְּשִׁיבַת אֶרֶץ יִשְֹרָאֵל גְּדוֹלָה מַעֲלָתָהּ מְאֹד 
זַצַ"ל, אֲבָל כְּבָר אָמַר  בְּסִפְרֵי אַדְמוֹ"ר  וְכַמּוּבָא 
אַדְמוֹ"ר זַצַ"ל עַל הָרֹאשׁ הַשָּׁנָה שֶׁלּוֹ שֶׁאֵין דָּבָר 
גָּדוֹל מִזֶּה כַּמּוּבָא בְּחַיֵּי מוֹהֲרַ"ן וְגַם כָּל קְדֻשַּׁת אֶרֶץ 
יִשְֹרָאֵל נִמְשָׁךְ מִמֶּנּוּ כַּמּוּבָן בְּלִקּוּטֵי תִּנְיָנָא סִימָן מ', 
וְגַם מוּבָן וּמְבֹאָר בְּדִבְרֵי אַדְמוֹ"ר זַצַ"ל שֶׁכְּשֶׁנִּתּוֹסֵף 
רַק נֶפֶשׁ אַחַת לְהַקִּבּוּץ שֶׁלּוֹ בְּראֹשׁ הַשָּׁנָה אָז נִתְרַבִּין 
הַבָּתִּים שֶׁל הַקְּדֻשָּׁה אֶלֶף אֲלָפִים וְרִבֵּי רְבָבוֹת 
פְּעָמִים עַד אֵין שִׁעוּר וְעַיֵּן בְּלִקּוּטֵי הֲלָכוֹת הִלְכוֹת 
נִזְקֵי שְׁכֵנִים הֲלָכָה ד' שֶׁאֵין עֵרֶךְ לְהָעֲבוֹדָה שֶׁיַּעֲבֹד 
הָאָדָם בִּפְנֵי עַצְמוֹ אֲפִלּוּ כָּל הַיּוֹם נֶגֶד נְקֻדָּה אַחַת 
שֶׁעוֹשֶהֹ כְּשֶׁמִּצְטָרֵף וְכוּ' עַיֵּן שָׁם וּמִכָּל שֶׁכֵּן שֶׁגְּדוֹלִים 
צַדִּיקִים בְּמִיתָתָם יוֹתֵר מִבְּחַיֵּיהֶם, וְכָל אֲשֶׁר גָּדְלָה 
וְשָֹגְבָה רוֹמְמוּתוֹ וְהִתְעַלּוּתוֹ שֶׁל אַדְמוֹ"ר זַצַ"ל, כֵּן 
גָּדְלוּ וְשָֹגְבוּ גַּם הַתִּקּוּנִים אֲשֶׁר יַעֲשֶֹה בִּימֵי רֹאשׁ 
הַשָּׁנָה הַקְּדוֹשִׁים כַּמְבאָֹר בִּדְבָרָיו הַקְּדוֹשִׁים בְּהִלְכוֹת 
גְּבִיּוֹת חוֹב מֵהַלָּקוֹחוֹת הֲלָכָה ה' אוֹת י"ד עַיֵּן שָׁם 

)כוכבי אור אנשי מוהר"ן אות א(.

שָמַעְתִּי מֵר' נַחְמָּן בְן ר' שַכְנָּא ז"ל שֶ שָּמַע לְעִנְיַן 
נְסִיעַת רֹאש הַשָּנָּה וְכו', וְהַיוֹצֵא מִדְבָרָיו הַקדוֹשִׁים 
ה שֶל כָּל אֶחָד וְאֶחָד יִהְיֶה לָה  ה ונְסִיעָּ שֶכָּל נְסִיעָּ

חֵלֶק בְקֵץ הַגְאוּלָּה )שם אות ד(

מענייני הסליחות והתרת נדרים
אני צריך להגיע לעבודה מוקדם מאד בבוקר ולכן 
אני אומר את הסליחות ביחידות, האם אני יכול 

לומר את כל הסליחות עם י”ג מידות?

כאשר אומרים סליחות ביחיד אין אומרים את 
הקטעים שכתובים בלשון ארמית, רק את 

מה שכתוב בלשון הקודש בלבד כי 
מלאכי השרת אינם מבינים לשון 

את  יאמר  לא  ולכן  ארמית, 
הפיוטים – רחמנא, דעני לעניי 
ענינן, ומחי ומסי וכו’. אליה רבה 
)סימן תקפ”א אות ט’( חזון עובדיה )עמ’ 

יא(. וגם י”ג מידות אין אומרים ללא 

מניין, אבל יכול לומר י”ג מידות בצורה 
של קריאה בתורה בטעמי המקרא. שלחן 

ערוך )סימן תקס”ה(

בעבודה יש לנו 20 דקות הפסקה בזמן זה 
אנו אומרים סליחות, האם כדאי לומר את כל 
הסליחות במהירות, או לומר במתינות וכוונה רק 

חלק מהסליחות?

“סליחות” כשמם כן הם, שאנו באים לבקש סליחה ולכן 

צריך שאמירת הסליחות תהיה בכוונה ובמתינות, ובפרט 
אמירת י”ג מידות צריך לאומרם בלשון תחנונים, ולכן 
עדיף שידלג חלק מהפיוטים ויאמר את עיקר הסליחות 
שזה ה’ פעמים י”ג מידות, תחנון ונפילת אפיים. עבודת 

הקודש להרב חיד”א )מורה באצבע אות רמד(.

ממתי חל המנהג לאחל לחבירו “לשנה 
טובה תיכתב ותיחתם?

מתחילים  כבר  אלול  חודש  מתחילת 

לאחל “שנה טובה” כפי המבואר בפוסקים 

אדם  כשכותב  אלול  חודש  שמתחילת 

איגרת לחבירו צריך לרמוז לו בהתחלתו 

שמבקש עליו לשנה טובה תכתב ותחתם. כ”כ 

בדרשות מהרי”ל )הלכות ימים נוראים( 
וא”ר )סק”א( וכף החיים )סימן תקפ”א סעיף 

קטן י”ח(.

מענייני התרת נדרים בערב ראש השנה

נוהגים לעשות התרת נדרים קודם ראש השנה, 
באלו ימים נהגו לעשות כן?

נוהגים לעשות התרת נדרים ביום כ’ באב שהוא 

ארבעים יום קודם ראש השנה, ובראש חודש אלול 
שהוא ארבעים יום קודם יום הכיפורים, ובערב ראש 
השנה ובערב יום כיפור. על פי הזוהר הקדוש )פקודי דף רמט 

עמ’ ב’( וכף החיים )סימן תקפ”א סעיף קטן י”ב – י”ט(.

מדוע נוהגים במנהג זה של התרת נדרים בערב 
ראש השנה?

שורש המנהג הוא על פי מה שכתוב בזוהר הקדוש 
)פקודי דף רמ”ט( “שמי שנתחייב נזיפה או נידוי בבית 
דין של מעלה, ישאר בנידויו ארבעים יום, ואין תפילתו 
נשמעת”. לכן אנו נוהגים לעשות התרת נדרים שבכוחה 
לבטל את הנידוי שנידוהו משמיים. כף החיים )סימן 

תקפ”א סקי”ב(. 

כמה אנשים צריכים להיות בשעת התרת נדרים?

משתדלים לכתחילה שיהיו עשרה אנשים המתירים, 
ואם אי אפשר אז עושים בשלשה. כף החיים )שם(. ועדיף 
שיהיו עשרה אנשים אברכים הלומדים הלכות. )על פי 

הגמרא בנדרים ח’(.

בנוסח התרת נדרים, האם נכון לומר “בצירוף קודשא 
בריך הוא” או “ברשות קודשא בריך הוא”? 

יותר נכון לומר “ברשות קודשא בריך הוא ושכינתיה” 
שאין זה מן הכבוד לצרף את הקב”ה אלינו. כף החיים 

)סימן תקפ”א סעיף קטן כ’(.

הרה"ג ר' ירון אשכנזי שליט"א ר"כ חושן משפט
בישיבת "חוט של חסד" מנהל רוחני ב"קו ההלכה"
קו ההלכה הספרדי: 3030*

שו"ת של חסד
ע"י בית הוראה "חוט של חסד"
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"והדין- דין אמת"

רבי שמואל ביק הנהן בראשו ואמר שהוא 
תלמיד חכם צעיר. "צעיר?" התפלא 

רבי ישעיה והגיב בהתרגשות 
מאות  על  "עברתי  גדולה:" 
ואף  הגט,  בעניין  תשובות 

אחת מהן אינה מגיעה לעומק 
של התשובה שלו. אין ספק שהוא 

חד בדרא!"

רבי שמחה זיסל היה תלמיד חכם מחשובי ירושלים. 
באחד מהימים הגיע יחד עם בתו, הכלה הטריה, אל 

בית הדין של רבי שמואל סלנט בירושלים.

רבי שמואל סלנט קיבלו במאור פנים ובלבביות, אך 
מהבעת פניו העצובות של רבי שמחה זיסל ובתו הבין רבי 
שמואל כי קרה דבר נורא. " אני מבקש לסדר גט עבור 
בתי", אמר ר' שמחה זיסל. רבי שמואל התפלא מאוד 
מהבקשה כיוון שידעו כולם כי הכלה נשואה לתלמיד 
חכם מופלג בן תורה ירא שמיים, גאון אדיר עניו ופיקח 
וכל עולמו זה עבודת הבורא. "מדוע שתרצה לעשות 
זאת? הרי ידוע לך שהחתן של בתך הוא תלמיד חכם 
המדקדק במצוות." אמר רבי שמואל, "זו בדיוק הסיבה 
שבגינה מבקש אני את הבקשה, כיוון שבתי זקוקה 

לבעל תכליתי ויציב" הגיב רב זיסל.

רבי שמואל ביקש לדחות את הדיון לעוד כחודש אולי 
עד אז תתרכך דעתם ולא ירצו בגירושים, אך לשווא 

כעבור חודש הגיעו שוב האב וביתו.

 רבי שמואל בחכמתו הנפלאה פנה האב ושאל באיזה 
ישיבה למד בצעירותו, האב שלא הבין את פשר השאלה 
וכיצד היא קשורה למעמד, נזכר בימים בהם היה בחור 
ובישיבה בה למד אצל רבי יעקב-צבי קנר. "אולי תוכל 
לספר קצת ממעשיו של הרב שלך?" שאל. חיוך עלה 
על פניו של האב כאשר נזכר בסיפורים אותם נהג 
לספר רבו על הרב שלו, רבי משולם איגרא מטיסמניץ.

הדיינים, האב ובתו היו מעט מופתעים מהבקשה 
המוזרה, אך חזקה על האב בקשתו של רב שמואל והוא 
החל לספר, סיפור אחר סיפור וקהל השומעים מאזין 
בקשב רב ונהנה מהמחזה המדהים כיצד בהתרגשות 
גדולה מספר האב. ובנתיים ממתינים רבים מעבר 
לדלת וזמן הדיון הגיע לקיצו, נאלץ רב שמואל לדחות 
שוב את הדיון לשבוע הבא, "ואשמח לשמוע סיפורים 
נוספים" אמר רבי שמואל. התמיהה בלב הנוכחים גברה 

הכירו שבעתיים,  כולם 
רבי שמואל סלנט, את פיקחותו של 

אפילו  הפעם  עמיתיו הדיינים התקשו אולם 
לרדת לסוף דעתו.

לאחר כשבוע חזרו שוב האב ובתו לבית הדין ושוב 
המשיך האב וסיפר סיפורים, לפתע עצר אותו רבי 
שמואל ואמר: "סיפורייך גורמים לנו נחת גדול אך ממתין 
אני שתספר את הסיפור הידוע, הקשור לענייננו, הסיפור 
על ר' שמואל ביק". רב שמחה זיסל הרגיש נבוך כיוון 
שהבין לאיזה סיפור מתכון רב שמואל ולכן בלית ברירה 
התחיל לספר את מה שקרה לאחר נישואיו של רבי 
משולם איגרא. "בעיר ברוד היה גביר בשם ר' שמואל ביק 
אשר לקח לביתו חתן עילוי, אך לאחר תקופה החליט 
שהחתן אינו מתאים לביתו כיוון שהוא עסוק רק בעבודת 
השם שלו ופרוש לגמרי מהעולם הגשמי. לכן החליט 
שביתו תתגרש ממנו. בגלל הנושא העדין בית הדין של 
אז, העמיד בראשו את רבי ישעיה פיק מברסלאו שיכריע 
בעניין, ושלחו אליו את דעתם ותשובות נוספות. אחד 
מהמכתבים שקיבל היה מכתב מבחור לא מוכר, משולם 
איגרא שמו, שתשובתו הייתה מפולפלת ועמוקה. רבי 
ישעיה פיק רצה לברר אודות הבחור המוכשר ושאל את 
ר' שמואל ביק האם הוא מכיר יהודי בשם שמואל איגרא 
מהעיר ברוד. רבי שמואל ביק הנהן בראשו ואמר שהוא 
תלמיד חכם צעיר. "צעיר?" התפלא רבי ישעיה והגיב 
בהתרגשות גדולה:" "עברתי על מאות תשובות בעניין 
הגט, ואף אחת מהן אינה מגיעה לעומק של התשובה 
שלו. אין ספק שהוא חד בדרא!". רבי שמואל החוויר 
וכמעט התעלף, כאשר התאושש אמר :"רבי זה חתני 

ואני ביקשתי מבתי להתגרש ממנו..".

רבי שמחה זיסל בעודו מספר את הסיפור השפיל את 
עניו ודמעותיו זולגות אז הבין את גודל טעותו "בקשת 
הגט מבוטלת ומבטיח אני לנהוג בכבוד בחתני" אמר.

אלא מה תטען? שזה קשה, שזה מאמץ? שאין לך 
זמן ואין לך כוחות?

התשובה היא שאין לך ברירה, אם לא תשקיע את 
הזמן הזה עכשיו, תשקיע אחר כך פי כמה, ואם לא 
תעשה מאמץ קטן עכשיו, צפויים לך מאמצים שלא 

בטוח שיש לך כוחות לעמוד בהם.

כל מערכת של חיי משפחה היא מאמץ מתמיד 
לחזק את הקשר ואת האהבה לאורך ימים ושנים. 
במאמץ הזה – אתה לא עושה טובה לאף אחד כי 
אתה המרוויח העיקרי. ואם אתה מסרב להתאמץ, 

אתה זה שתפסיד בגדול ובענק.

והתורה אומרת שחוסר מאמץ מביא לייסורים. הבן 
אדם לא מבין מאיפה באים עליו הייסורים, אבל אם 
התורה אומרת "וייסרו אותו", זה אומר שהייסורים יגיעו 
ל"ע. בזמן שהיה בית דין זה היה מגיע בבית הדין, 
ובזמן הזה – "הכול עבדיך", כל הברואים שבעולם 
נעשים שליחים של בית דין של מעלה לייסר את 

האדם ל"ע.

אבל כאשר אדם ממוקד בעבודה – זו לא עבודה 
קשה, זה לא הרבה מאמץ. טלפון קטן לאשתך, 
להגיד לה כמה מילים טובות, או פתק קטן, ממתק 
קטן, מידי יום ביומו – יחסכו לך שעות ארוכות של 
צעקות ומריבות, של אווירה עכורה, של סבל לכל 

המשפחה.

גם במחשבה: תתבונן בלי סוף בכל  נכון  וזה 
הטובות שהיא עושה לך, תעריך, תכבד, תאהב, 

תרגיש מחויב לה.

כל  אחרי  כי  להתפלל,  מאוד  חשוב  וכמובן, 
ההשתדלויות צריכים הרבה מאוד סייעתא דשמיא 
שכל הפעולות שאתה עושה אכן יפעלו ואכן ישמחו 
את אשתך ויקרבו ביניכם. זו שלימות של עבודת ה': 
נתינה וגמילות חסדים עם אמונה ותפילה – שמביאות 
את האדם לידי אהבת ישראל אמיתית ולידי השראת 
שכינה, והילדים שיגדלו בבית הזה יהיו מוצלחים 

ומבורכים ובריאים בנפשם שזה העיקר.

מה לא היינו עושים בשביל ילדים בריאים בנפשם. 
מה לא היינו נותנים. לא שווה להשקיע קצת בשביל 
הצלחת החיים של הילדים שלך שהם ההצלחה 
האמתית שלך? ותזכור שאתה לא מפסיד כלום ולא 
משקיע כלום, אלא אתה רק חוסך מעצמך טונות של 
מאמצים וצער וייסורים ופגיעות שלא ניתן לשקם 

בשום הון שבעולם.

זוגות יקרים, תשקיעו זמן לדבר זה עם זה בכל 
יום. גם אם הכול "בסדר". זה לא בזבוז זמן ח"ו, זאת 
ההשקעה שלכם בעצמכם ובמשפחה שלכם. אלול 
זה ר"ת אני לדודי ודודי לי. התשובה העיקרית של 
האדם זה על בין אדם לחברו, והבין אדם לחבירו 
העיקרי זה בבית. כאשר יש לאדם שלום בית כל 
שערי עבודת ה' פתוחים בפניו, וכל שערי הפרנסה 
והשפע פתוחים בפניו. שנזכה לתשובה שלימה, 
להתחלה חדשה, ולשלום בית אמיתי בכל בתי ישראל.

מאמר ראש הישיבה
-המשך- סיפור לשולחן שבת

בברכת שבת שלום ומבורך
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הרה״ק ר׳ יעקב קאפיל חסיד ז׳׳ל. בן מו״ה נחמיה פייבל בן הרב 
הגביר מו׳׳ה יעקב קאפיל קאמיאל ז׳׳ל מקאלימייא. 

הרב ר׳ קאפיל חסיד היה דר בימי חורפו בקאלימייא, והתפרנס 
מחנותו הקטנה והיה נחבא אל הכלים ולא ידע איש את גבורתו 
וצדקתו, עד שפעם אחת שבת הבעש׳׳ט ז׳׳ל בקאלימייא, ובליל 
שבת קודש הרגיש הבעש״ט אור גדול זורח בתוך העיר, וישם 
פעמיו ויסובב בתוך העיר למצוא מקום אור גדול הזה. עד כי בא 

סמוך לבית קטן. והרגיש כי בזה הבית הקטן מאיר אור הגדול, 
ונכנס לתוכו ומצא שם את הרב ר׳ קאפיל שהיה מזמר 

ומרקד לכבוד שבת בהתלהבות נמרץ בלי הפוגות שעה 
ושתים, ועל השולחן היה ערוך תפנוקי מעדנים, 

והמתין לו הבעש"ט, ובכלותו לזמר ולרקד נתן 
לו שלום והחזיר לו שלום, אחר כך נתקרב 
אל הבעש״ט והיה מתלמידיו, והיה לו קול 
ערב ודרכו היה לעבור לפני התיבה אצל 

הבעש״ט ז״ל.

בפי הערלים היה נקרא ״שוויתיניק״ כי דרכו 
בקודש היה להעביר ידיו על עיניו בכל פעם אף 

בשעה שעסק במסחר ולקרוא הפסוק שויתי ה׳ לנגדי 
תמיד, והחזיקו אותו לאיש קדוש.

מנהגו של הרה״ק ר׳ קאפיל חסיד היה תמיד רק להתפלל 
בעצמו לפני העמוד, גם במקום שלא ומכירים אותו, ולא היה ממתין 

על העולם רק כשהיה מנין עשרה היה מתפלל.

פעם אחת הוצרך לו ליסע ליריד קודם ראש השנה ושבת בעיר 
אחת, ובמוצאי שב״ק נסע עד קודם אור היום של יום א׳ דסליחות 
איזה פרסאות לעיר אחרת שיאמר שם סליחות, ובא לביהמ״ד 
דשם קודם אור היום, והיה עוד אנשים מעט בביהמ"ד כי היה 
עוד קודם הזמן, והוא כשראה שיש מנין הלך לפני התיבה ואמר  
סליחות. אח״כ באו העולם ומהם היו שחרה להם שהלך מעצמו 
להעמוד, אך לא הרהיבו בנפשם להגיד לו כי ערבה להם אמירתו 
שהיה מעומקא דלבא, והיה שם אחד שביזה את ר' קאפיל חסיד 
ונתעוור ולא מצא מזור לעיניו עד שהלך לבעש"ט ואמר לו שילך 

לפייס את ר' קאפיל חסיד ויתרפא וכך היה.

בשעת פטירתו נתאספו החברא קדישא לביתו ודברו אודות 
התכריכים, נענתה הרבנית ואמרה: תכריכיו מזומנים כבר כמה 
שנים ואין צורך בתכריכים חדשים. שאלו אנשי ה ח״ק היכן הם, 

אמרה להם הרבנית רדו למרתף שם הם נמצאים.

כשירדו אנשי הח״ק מצאו את התכריכים כדבריה ולידם נראה 
להם בור ארוך בצורת קבר, כשעלו שוב לביתו שאלו את הרבנית 
מה הקבר שראינו במרתף, נתייפחה הרבנית וסיפרה: מאז נשאתי 
לבעלי זוכרת אני שבכל יום ויום היה נוהג לרדת למרתף וללבוש 
את התכריכים ולשכב בקבר זה כשתי שעות, שם למד 

ואמר פרקי תהלים.

כמו כן היה דרכו בקודש- הוסיפה הרבנית 
יום אחד בכל  וסיפרה, אשר היה מתענה 
שבוע, ופעם שאלו חסיד אחד, יאמר לי 
כבודו מדוע אין תפלתי כ״כ בהתלהבות כמו 
שלך, בשעה שאני מתענה משבת לשבת 
וכבודו מתענה רק יום אחד בשבוע, ענה לו 
ר׳ יעקב קאפיל אם תואיל בטובך ללון אצלי 
לפני היום שאערוך את תעניתי, ותהיה ניעור אתי 
כל הלילה אז תגיע למדרגתי ותתפלל כמוני, ושוב לא 
תתענה משבת לשבת. החסיד עשה כדבריו ובא אליו ולמדו 
יחדיו כל הלילה, לפני התפילה אמר ר׳ יעקב קאפיל לאשתו 
הכיני סעודת שחרית לאורח, והלך להתפלל עם החסיד הנ״ל. 
באמצע התפילה נתעלף החסיד ומצבו היה מסוכן, מיד הגיש ר׳ 
יעקב קאפיל את הסעודה המוכנה לאורחו, וכששב לאיתנו אמר לו: 
מאחר שאין בכחך להחזיק מעמד בסוג עבודה זו חזור נא להרגלך 
הראשון וצום משבת לשבת, כי יום אחד בתענית כשלי קשה היא 

מתעניתך שבוע שלם.

בסוף ימיו גר בטיסמניץ ועל ידו התפשטה שם החסידות, ושם 
נפטר בט"ו באלול בשנת תקמ"ז.

צאצאיו: הר"ר יצחק מקאלימייא. הרה״ק מו״ה ר׳ מנחם מענדיל 
מקאסוב, )אהבת שלום( שהיה האדמו"ר הראשון בשושלת חסידות 
קוסוב שממנה המשיכה חסידות ויז'ניץ המפוארה. הצדיקת מרת 

בלומה ז״ל אשת הרה׳׳ק השרף מו״ה אורי מסטרעליסק זיע"א..

לאורם נלך
הילולא דצדיקיא

הרה"ק ר' יעקב קאפיל 
חסיד זי"ע
ט"ו אלול

מרפא לנפש
מאת הרב שלום ארוש שליט"א

לכל מראה עיני הכהן
ישנה טעות נוספת שטועים בה אנשים, שחושבים: הרי בוודאי יש לי 
חובות גדולים מגלגולים קודמים, ובנוסף לכך, גם בלי גלגולים קודמים, 
הספקתי לעשות - מיום עמדי על דעתי ועד היום הזה - עוונות לאין 
מספר. ועוד, גם בלי להחשיב את העבר בכלל, רק בהווה, אני מוסיף 
לחטוא בכל יום, ואיך אוכל לעשות תשובה? בוודאי לא אוכל לתקן 
עוונות נוראים כאלה, ואם כן חייב אני להשלים עם העובדה שאני 
מוכרח לחיות עם הייסורים, ואדרבה, עכשיו שקראתי את המאמרים 
האלה, ולמדתי שכל הייסורים הם מהעוונות, אני שבור עוד יותר. כי 
לפי חשבון העוונות הנ"ל, דהיינו - גלגולים קודמים, כל העובר עד 
היום, ומה שאני מוסיף לחטוא עוד ועוד - בוודאי מוכרחים להיות 
לי ייסורים רבים ח"ו, ומובן למה אני מדוכא ומיואש מלשמוע ש"אין 

ייסורים ללא עוון"... 

התשובה על זה היא, שעל האדם לדעת, שכיוון שהסכים שמטרת 
הייסורים היא רק לעורר את האדם לתשובה, צריך גם שיבין, שהקדוש 
ברוך הוא יודע היטב, שהאדם לא יודע מה הוא עשה בגלגולים 
קודמים. והקדוש ברוך הוא גם יודע היטב, שהאדם שכח מה הוא 
עשה בעבר, כמו שאומרים: אני לא זוכר מה אכלתי אתמול... ואם 
כן - העוונות מגלגולים קודמים כבר ירדו מהפרק, ואין הייסורים באים 
לרמוז עליהם כלל, וכן עוונות העבר הרחוק, גם הם ירדו מהפרק, 
ואין הייסורים באים לרמוז עליהם כלל כנזכר לעיל, ונשארו רק 
העוונות של ההווה, דהיינו של היום האחרון. וגם בעוונות אלו של 
ההווה, הבורא יודע היטב מה כל אדם מסוגל - לפי מדרגתו, להבין 
מתוך הייסורים, ולכן הוא שולח לו רק רמזים שהוא יכול להבין. וכן 
הקדוש ברוך הוא יודע היטב, מה כל אדם מסוגל לתקן לפי מדרגתו, 

והוא מרמז לו אך ורק על אותם דברים שבכחו לתקן. 

בקיצור - האדם צריך לתקן את ההווה שלו. וכל יום יעשה תשובה, 
רק על העוונות של היום האחרון, שזה לא קשה בכלל, והוא יראה 
שיהיו לו חיים יפים מאד, והוא גם ייהנה מאד מהתשובה, ואפילו 
מהייסורים. כי יראה שהוא כל הזמן לומד דברים חדשים, ומתקן עוד 
עניין ועוד עניין, ובפרט שבודאי כשהבורא יראה שהוא עושה תשובה, 
כל יום ביומו, כבר לא ישלח לו ייסורים, רק רמזים קטנים לעורר 
אותו, לפי העניין. אם כן יוצא שדווקא על ידי היסוד ש"אין ייסורים 
ללא עוון", האדם יכול להתחיל לחיות חיים יפים מאד ומעניינים מאד. 

והנה, בזוהר הקדוש פרשת בלק מובא עניין זה, שאין לו לאדם 
אלא מה שעיניו רואות, ואם ישתדל לעשות תשובה על הדברים 
הידועים לו, ממילא יימשכו אחריהם כל שאר חטאיו שאינם ידועים 

לו ויתכפרו גם הם. וזו לשון הזוהר בתרגום חפשי:

...אין לו לאדם לשים עצמו כרשע, שאז יתייאש מן התשובה. ואם 
תאמר, כיוון שכך הוא, שאין לו לאדם לשים עצמו רשע כדי שלא 
יתייאש, אם כן שלא יפרט חטאיו אף פעם? אין הדבר כך, אלא 
כשיפרש חטאיו ויתוודה עליהם, אז ייקרא חסיד, שהרי מוכן הוא 
לקבל על עצמו תשובה, ובזה יוציא עצמו מצד הרע והטומאה. שהרי 
עד עתה היה מונח בטינופת שלו, ועכשיו התדבק בימין העליונה, 

שהיא פשוטה לקבל אותו בתשובה....

וכן למדנו במסכת נגעים: עשרים וארבע ראשי אברים לא מיטמאים 
משום מחיה )נגע(, והכהן לא צריך לטרוח ולבדקם, וזה שכתוב: 
"לכל מראה עיני הכהן", כל מקום שיכול הכהן לראות את הנוגע 
בהסתכלות אחת, ולא צריך לכפוף עצמו או להרים עיניו לכאן ולכאן.

התבודדות
ומעלת התפילה

הספר של
הרב שלום ארוש

 052-2240696
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מלחמת היצר

פותחת הפרשה בפסוק "כִּי תֵצֵא לַמִּלְחָמָה עַל אֹיְבֶיךָ" המפרשים 
דרשו מכך שכוונת התורה היא למלחמה שיש לאדם עם היצר הרע 
שלו. ונראה שעיקר המלחמה בפרט בדור שלנו היא כנגד היצר הרע 
של הייאוש, מפני שכשהייאוש מכרסם חס ושלום בליבו של האדם 

הוא מרגיש תחושה של חורבן.

ר' נחמן מברסלב מלמד אותנו )ל. מוהר"ן ע"ח( שאין ייאוש בעולם 
כלל. וצריכים להבין מהי כוונתו, שהרי אנחנו רואים לצערנו אנשים 

מיואשים.

ייאוש פירושו ש'זהו, אין לי מה יותר להשתדל, הכל נגמר, אין 
יותר תקומה, הגעתי למבוי סתום, נגמרה הדרך לגמריי, אי אפשר 
להתחיל מחדש...' אמנם כל המחשבות הללו הן יצר הרע אחד 
גדול, שהרי ה' יתברך בכל עת מצפה ומוכן לקבל אפילו את האדם 
הגרוע ביותר בעולם בתשובה, ואפילו שעבר עליו מה שעבר, וא"כ 
יש לו תמיד אפשרות להטיב את מעשיו ולהתחיל מחדש לכן לא 
שייך ליהודי להתייאש, וזוהי כוונת רבינו ששאג בקול גדול "אין שום 

ייאוש בעולם כלל".

מהסיפור הבא ניתן ללמוד כמה כוחות טמונים בנשמה היהודית 
ומה זה 'אין ייאוש בעולם כלל'.

יהודה  יקותיאל  מסופר על האדמו"ר מצאנז-קלויזנבורג רבי 
הלברשטאם, שכבר בעודו ילד הצטיין במידות נעלות שרכש מהוריו, 
וכשהלך לחיידר בגיל שלוש קיבל שלוש פרוסות לחם, שתיים נתן 
לחבר מבית עני שלא היה לו, ואחת השאיר לעצמו, ואם היו פעמים 
שהביא רק פרוסה אחת אזי נתן את כולה לחבריו ולא אכל מאומה.

כבר בגיל 14 ידע את כל הש"ס, וכשהיה בגיל 20 התמנה כאב 
בית דין בקהילת קלויזנבורג שבגבול רומניה הונגריה, ושם פעל 

רבות לחיזוק הדת.

בפרוץ מלחמת העולם השנייה היה רבי יקותיאל כבן שלושים וחמש, 
כל אותה העת לא הפסיק מלהתפלל ולבכות על רוע המצב כי ידע 
שהצרה קרובה לבוא. ראהו פעם אדם שבשבת עושה עצמו כאילו 
אוכל ובפועל לא היה טועם דבר, ונתברר לו שהרב שרוי בתענית 
מפני שהראו לו בחלומו בשורות קשות שעל פי דין מתענים עליהם 

אפילו בשבת.

כאשר נכנסו הנאצים לקלויזנבורג, החל רבי יקותיאל להתגלגל 
ממדור גיהנום אחד למשנהו, עד שנשלח למחנה ההשמדה 'אושוויץ' 

וגם שם לא חדל מלעבוד את ה' בכל כוחו.

סיפר אחד מהשרידים שהרב עמד במצבים מאוד קשים של רעב 
בעקשנות נוראה, והשתדל לקיים תפילה בציבור, וכן לא איפשר 
לחיילים הנאצים לגלח את זקנו על אף המכות הנמרצות שקיבל, 
וגם עשה הרבה תחבולות בכדי להמנע מחילולי שבת. והגם שרמסו 

אותו ברגליהם היה לוחש 'צדיק הוא השם כי פיהו מריתי'.

בשואה איבד האדמו"ר את כל משפחתו, ובהם אחד עשר ילדיו, 
וכשנשאל כיצד הצליח להתגבר, הסביר: "איבדתי את כל משפחתי, 

איבדתי את הכל – אבל את הקב"ה לא איבדתי".

לבסוף זכה להינצל מהתקופה האיומה, להקים ישיבה מפוארת 
ולהעמיד דור חדש, כמו כן ייסד את בית החולים הדתי "לניאדו", בית 
ספר לאחיות, מוסדות ליתומים ועוד. ואמר לאנשי הצוות "בבואי 
להקים ולפתוח בית חולים חדש, שואף אני שלא רק יקפידו על 
שמירת השבת והכשרות, אלא, בעיקר שיהיו פה בעלי לב יהודי חם".

ביננו
מבחוץ להשיב אל הלב

הרב ישראל אלקיים
מהמרצים הבכירים
של "חוט של חסד"
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רוצה לזכות בפרס? שלח לנו סיפור תודה
בעל תוכן ייחודי ותזכה בפרס ללא הגרלה
al5308000@gmail.com | 02-5812252

ילדים מספרים

תודה
ילדון חידודון

al5308000@gmail.com | 02-5812252

היכן בפרשתינו תאב לכל דבר, אך לא במושג 
שלילי? 

תשובה לפרשת עקב:

)דברים ז טז( ואכלת את כל העמים

זוכה לפרשת עקב: משפחת שירה, חיפה.

al5308000@gmail.com :פתרונות יש לשלוח עד יום שני למייל
או לפקס: 02-5812252 | יש לציין שם מלא, כתובת מלאה וטלפון

זוכה פרשת עקב: חיה ירושלמי, בני ברק.

רכבת התודה

לכבוד מערכת העלון חוט של חסד שלום. לפני 
זמן מה התכוננו לטיסה בני המשפחה שלנו וארגנו 
את הכל להיות מוכנים כדי שנוכל לצאת בזמן 

ולהספיק את הטיסה.

לשדה תעופה היינו צריכים להגיע עם הרכבת 
הקלה בירושלים ואחר כך ברכבת ישראל. 

ברוך ה' הספקנו את רכבת הקלה 
והגיע הזמן לעלות לרכבת ישראל.

רכשנו את כרטיסי הנסיעה 
ופנינו לכיוון הרציף, שם הבנו 

שפספסנו את הרכבת.

אני  מאד,  והתאכזבנו  נלחצנו 
במיוחד התחלתי להילחץ ממש.

ואז התיישבתי על הספסל בתחנה ופתחתי 
את התיק שהיה לי על הגב, לפתע אני רואה שמונח 
בתא החוברת המיוחדת של הרב "חוק התודה" 

שאימי הכניסה לי לתיק.

פתחתי אותה והתחלתי להתחזק בתודה לה' 
יתברך.

והתחלתי לעשות את חוק התודה.

פניתי לבורא עולם ואמרתי לו- "אבא רחמן, תודה 
שהפסדנו את הרכבת המיועדת, תודה שאנחנו 
עכשיו צריכים לטוס לצורך עניין משפחתי וזה 
גם קצת זמן לחדש כוחות, תודה שהספקנו את 
הרכבת הקלה, תודה שיש לי משפחה נהדרת, 
תודה שרכשנו את הכרטיסים בקלות ולא הסתבכנו 
יותר מידי..." סיימתי ב שמונה "מזמורי לתודה" 

וחיכינו לישועה.

ועוד תודות עד  המשכתי בעוד 
צופרת  ששמענו את הרכבת 

למרחוק.

כמה שמחנו והוקל לנו שהנה 
לעלות  מיהרנו  הרגע,  הגיע 
לרכבת היא הייתה עמוסה באנשים 
ומצאנו רק כמה מקומות שלא הספיקו 
לכל המשפחה אבל אמרנו תודה לה' יתברך.

הגענו לשדה התעופה, וחיכינו לבדיקת ביטחון, 
כיוון שאיחרנו התור התקדם ממש מהר, רוב האנשים 
כבר התקדמו לכיוון הדיוטי פרי ולנו התור רץ אפילו 
לא היינו צריכים לחכות בתור. אמרתי מיד תודה לה' 
על כל הטוב. ציטטתי בלחש את הפסוק המדויק 
"כל מאן דעביד רחמנא לטב עביד".  אמרנו תודה 

והספקנו את הטיסה.
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בית ושמו בית ספר פרק ב' 

הורים יקרים, התחלנו ב"ה סדרה חדשה, לגבי תפקידי 
ההורה והמורה, השוני, הניגודיות, החיבור, השיתוף וגם 
כל מה שביניהם. בשבוע שעבר סיפרנו שרציתי לדון 
בנושא עם חבר ותיק ושאלתי אותו: "תגיד! איך היית 
מסכם את ההצלחה של הילד שלך בשנה החולפת?"  
"אני יודע, די בסדר, תמיד יש מה לשפר. איך כתבו לו 
בתעודה- ילד עם פוטנציאל לא מנוצל" "ואיך אתה חושב 
שתוכל לעזור לילד שלך לעבור את השנה החדשה 
בהצטיינות?" החבר הסתכל לי בעיניים ואמר: "על איזה 
עזרה אתה בדיוק מדבר?! הילד נמצא כל יום בכיתה 
עד הצהריים ותפקיד המורה שלו לעזור לו וללמד אותו. 
מבחינתי, הוא אומר לי, זה מתחלק כך: אני משלם 
שכר לימוד ושולח אותו לכיתה והמורה מקבל משכורת 

ומלמד"  במילים אחרות "אני ההורה והוא המורה".

מה אני טכנאי?!

בואו נחשוב ביחד! המשפט "אני ההורה והוא המורה" 
צודק או לא?! לכאורה אפשר לומר שאפילו צודק 
הכביסה,  מכונת  לי  לדוגמה: התקלקלה  בהחלט! 
התקשרתי למשה הטכנאי. לאחר שעה הוא הגיע, שאל 
מס' שאלות ופרק את המכונה לגורמים. עמדתי בצד 
והסתכלתי. לפתע הוא שואל אותי: "תגיד, נראה לך 
שמהצינור הזה הסתום נכנסים המים או יוצאים ממנו?"  
"מאיפה אני יודע?!" עניתי לו "מה אני טכנאי?" אכן אני 
באמת לא צריך לדעת, וכאשר אנחנו נתקלים בבעיה, 
אנו מביאים איש מקצוע. לכאורה, איש המקצוע בכל 
הנושא של חינוך ולימוד הילד שלנו הוא המורה, שהרי 
לשם כך אני שולח אותו לבית הספר. לפי טענה זו, ישנה 
חלוקה שווה וברורה- אנחנו ההורים של הילד ותפקידינו 
לגדל אותו בבית, ואילו המורה שנמצא בכיתה מתפקידו 
לדאוג להשכלתו ולחינוכו. אבל מצד שני אנחנו שומעים 
וקוראים בדיוק דעה הפוכה מזו-שתפקיד ההורים הוא 
לחנך את הילד והמורה רק משלים את חינוך ההורים, 
ואם כן מה הוא הנכון?! על שאלה זו וכל המסתעף 

ממנה, נלמד בע"ה בסדרה הנוכחית.

שאלה נוספת:

לאותה הגישה שטוענת שגם על ההורים מוטלת חובת 
החינוך, אז איך עושים את זה?! האם גם בבית צריך 
ליצור "מערכת חינוך" כמו בבית הספר?! האם האמא 

צריכה להיות המורה מחנכת ולתת למויישי עונש כתיבה 
אם הוא מתחצף? או אולי להוריד אותו כיתה??? ואם כן, 
היכן משתלב בית הספר במערכת החינוך הביתית, או 
כיצד משתלב הבית, במערכת החינוך הבית ספרית?  
נוסיף ונשאל: על מי מוטלת חובת החינוך ה"מוסרי" 
של הילד, על בית הספר או על ההורים? האם, אין 
זה תפקידו של בית הספר לפתח גם את הצדדים 
המוסריים של התלמיד, להכשירו לקראת ייעודו בחיים, 
לחנכו חינוך יהודי טוב, או שכל תכליתו של בית הספר 

הוא רק לדאוג להשכלתו?!

קצת הסתבכנו

בקיצור מכל השאלות קצת הסתבכנו!!!  והאמת היא 
שחלק מאיתנו ההורים כלל אינם שואלים שאלות אלו. 
בשביל חלק מאיתנו בית הספר הוא סוג של "בייבי 
סיטר" ותו לא. בית הספר הינו... ממש לא משנה כיצד 
נקרא לו ומה תפקידו, העיקר שייקח מאיתנו את הילדים 
למספר שעות, כדי שיהיה לנו שקט ונוכל לצבור כוח 

לקבל אותם לאחר שעות אלו.

הורים מחנכים?!

ננסה לעשות חשבון נפש קטנטן, כן זה שמתחילים 
איתו לכבוד חודש אלול, ונבדוק את עצמנו, האם אנחנו 
מסוג ההורים השותפים ל"מפעל החינוך" של ילדינו, או 

שאנחנו שולחים את הילדים ל"ביבי סיטר". 

ננסה להיזכר: כמה זמן בשבוע אנחנו משקיעים בילד/ה 
שלנו ואני לא מתכוון להשקעה גשמית, אני מתכוון 
להשקעה חינוכית/רגשית/לימודית, זאת אומרת: *כמה 
זמן בשבוע אנחנו מפנים זמן ולומדים עם הילד שלנו. 
*כמה זמן אנחנו משקיעים בשיחת מוטיבציה, בסיפור 
חינוכי. *כמה זמן אנחנו משוחחים על הבעיות של הילד 
בבית ובבית הספר.  והכי חשוב כמה זמן אנחנו משקיעים 
בהכשרת הילד לקראת ייעודו בחיים- להיות בן אדם 

בריא ויציב בנפשו ויהודי במלוא מובן המילה.

מה תגלה הבדיקה?

כאשר נבדוק את עצמנו ביושר, אנחנו ח"ו עלולים 
לגלות, שכמעט ואין לנו כלל קשר רוחני/רגשי עם 
הילדים. את כל הלימוד של הילד- השארנו למורה, 
את החינוך לערכים- השארנו לספרי הילדים, ואת 

שיחות המוטיבציה- לחברים. ולעצמנו השארנו- את 
הטיפול הגשמי ככיבוס הבגדים והכנת האוכל. האם 
באי שימת לב, חילקנו בעצמנו את התפקידים; שבית 
הספר יספק לילד את הרוחניות והבית את הגשמיות?! 
האם באי שימת לב, נהפכנו מהורים שתפקידם הוא 
לחנך את הדור הבא- למכבסות וחנויות לממכר מזון?! 
האם באיזה שהוא מקום בלב, כבר לא צובט לנו שאנחנו 
לא מעניקים לילד את החינוך, הלימוד וההדרכה שהוא 
כל כך מצפה לקבל מאיתנו?! בקיצור, עלינו לבדוק, 

לעשות חושבים, להתחזק ולהתקדם! 

להתחזק ביחד

המטרה היא להתחזק ביחד, ברור לכולנו שכהורים 
זמננו לא בידינו, ואנחנו מתמודדים עם כל כך הרבה 
דברים בשותף, שלא מאפשרים לנו להיות מושלמים, 
ובפרט ובפרט אם ישנם גם כל מיני בעיות נוספות בשלום 
בית, פרנסה בדוחק, בעיות רפואיות של אחד מבני 
המשפחה ועוד המטרה שלי היא רק לעורר, ולהתחזק 
ביחד ע"י כל מיני עצות והנהגות. ולכן תחילת השנה היא 
הזמן המתאים לתפוס את הגל ולעלות על דרך המלך, 
להתפלל לה' יתברך שייתן לנו כוח ועזר לעזור לילדים 
שלנו. לתמוך ולעודד אותם בכדי שיצליחו לממש את 

הפוטנציאל החבוי בהם.

במהלך הפרקים הבאים נעסוק בע"ה בנושא "ההורה 
והמורה-חלוקת תפקידים" חשוב מאוד לעקוב, ושיהיה 

לכולנו הרבה הצלחה בתחילת השנה! 

הרב אבוחצירא- יועץ, מאבחן ומטפל
לייעוץ טלפוני ללא תשלום
בימים ג' - ד' משעה 10-8 בערב
נייד: 054-8434435

חינוך באהבה
הרב יצחק אבוחצירא 

העלון מוקדש להצלחת
אלחי בן אסתר

דן בן דרסץ

להקדשת העלון: 02-5308000

חמור מת בדיוק מול בית כנסת. אחרי שבוע, 
גוויתו עדיין שכבה מוטלת שם. הרב הלך והתלונן 
בפני ראש העיר: "אדוני ראש העיר, יש חמור מת 
מול בית הכנסת כבר שבוע ימים!" ראש העיר 
ענה במבט עקום "האם אין זה מתפקידך לדאוג 
למתים?" "כן, זהו תפקידי" ענה לו הרב בשלווה, 

"אך לפני כן, מתפקידי להודיע למשפחה..!"

בדיחות הדעת
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